

DOI: 10.18572/1812-3767-2022-3-37-40

Конструкции запрета деструктивной пропаганды в конституционных актах республик Российской Федерации

Тогузаева Екатерина Николаевна,
заведующая кафедрой гражданского права и процесса
Саратовского национального исследовательского государственного университета
имени Н.Г. Чернышевского,
кандидат юридических наук, доцент
belana1@yandex.ru

На основе анализа действующих конституций субъектов РФ в статье рассматриваются проблемы правового регулирования запрета различных видов деструктивной пропаганды в конституциях республик Российской Федерации. Формулируются недостатки различных подходов, избранных региональными правотворцами, предпринята попытка классифицировать эти подходы, приведено критическое осмысление закрепления тех видов пропаганды, которые не урегулированы на уровне Конституции РФ, высказана авторская точка зрения на предмет соотношения и отождествления, в частности, понятий «распространение» и «пропаганда».

Ключевые слова: запрет пропаганды, конституции республик, пропаганда ненависти, вражды, насилия, унифицированный подход, региональные акты.

Structures of Prohibition of Destructive Propaganda in Constitutional Acts of the Republics of the Russian Federation

Ekaterina N. Toguzaeva
Head of the Department of Civil Law and Procedure of the Saratov State University
PhD (Law), Associate Professor

Based on the analysis of the current constitutions of the constituent entities of the Russian Federation, the article examines the problems of legal regulation of the prohibition of various types of destructive propaganda in the constitutions of the republics of the Russian Federation. The drawbacks of various approaches chosen by regional lawmakers are formulated, an attempt is made to classify these approaches, a critical understanding of the consolidation of those types of propaganda that are not regulated at the level of the Constitution of the Russian Federation is given, the author's point of view is expressed on the subject of correlation and identification, in particular, of the concepts of 'distribution' and 'propaganda'.

Keywords: prohibition of propaganda, constitutions of republics, propaganda of hatred, hostility, violence, unified approach, regional acts.